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  شيوا نوروزي

اس�تقبال دخت�ران ايران�ي از رش�ته هاي رزم�ي در 
سال هاي اخير رشد چش�مگيري داشته اس�ت. در اين 
بين كاراته علاقه من�دان زيادي را جذب كرده اس�ت تا 
جايي كه بانوان ملي پوش با كس�ب مدال هاي رنگارنگ 
نقش بس�زايي در پيش�رفت اين رش�ته در كش�ورمان 
داش�ته اند. حميده عباس�علي يكي از هم�ان دختراني 
اس�ت كه پس از كس�ب اولين مدال عاش�ق كاراته شد 
و ح�الا هم بان�وي طلايي اين رش�ته رزمي لق�ب گرفته 
است. تأييد حجاب اس�لامي دختران كاراته كا عرصه را 
براي افتخار آفريني هرچه بيش�تر آنها مهيا كرد. حضور 
بانوان مل�ي پوش در قهرماني آس�يا، مس�ابقات جهاني 
و بازي هاي آس�يايي همواره اعتلاي ورزش اي�ران را به 
همراه داش�ته اس�ت. عباس�علي در بازي هاي آسيايي 
هجدهمي�ن مدال طلا را ب�ه نام كاروان كش�ورمان ثبت 
كرد. بانوي طلاي�ي هنوز رؤياهاي زيادي را در س�ر دارد 
و اميدوار اس�ت كاراته المپيكي ش�ود و او ه�م روزي به 
عنوان بانوي المپيكي در اين آوردگاه به روي تاتامي برود. 

بانوي طلايي كاراته لقب گرفته ايد، چطور شد كه از 
بين رشته هاي مختلف ورزشي يك رشته ورزشي 

و آن هم كاراته را انتخاب كرديد؟
از سن هشت سالگي كاراته را شروع كردم. البته در آن زمان 
اصلًا اين رشته را نمي ش��ناختم و فقط مادرم من را در يك 
باشگاه ثبت نام كرد. در واقع ابتدا نه شناختي از كاراته داشتم 
و نه از اين رشته خوشم مي آمد. نمي توانم بگويم از روي علاقه 
قبلي به س��مت كاراته آمدم. پس از پشت سر گذاشتن چند 
جلسه تمريني علاقه ام به اين رش��ته زياد شد و پس از آنكه 
چند مدال قهرماني به دس��ت آوردم كاراته به دلم نشست و 
دوست داشتم ادامه دهم. بعد از آن هم كه به تيم ملي رسيدم 
و به اهداف بزرگ تري فكر مي كردم. پشتكار و تلاشم سبب 

شد به جايگاه فعلي ام در كاراته بانوان برسم. 
بعد از تأييد حجاب اسلامي كاراته كاران مسلمان 
در مسابقات برون مرزي ش�رايط براي اعزام تيم 
ملي بانوان ايران به مس�ابقات آس�يايي و جهاني 
مهيا شد. فكر مي كنيد اين موضوع چه تأثيري در 

موفقيت شما داشت؟
همه بان��وان كاراته كا آرزو داش��تند كه مج��وز حضور ما در 
مسابقات جهاني صادر ش��ود. قبل از اين اتفاق ما با پوشش 
اس��لامي در مس��ابقات س��بك هاي مختلف كاراته شركت 
مي كرديم اما اجازه رقابت در مس��ابقات جهاني و آسيايي را 
نداشتيم. دلمان مي خواست از هر طريقي كه امكان دارد و با 
هر زحمتي هست اين مجوز صادر شود. خوشبختانه با تلاش 
و همفكري مسئولان پوش��ش ما از سوي فدراسيون جهاني 
مورد تأييد قرار گرفت. بعد از اينكه اجازه حضور ما صادر شد 
توجه به كاراته بانوان افزايش يافت. خيلي ها انگيزه بيشتري 
براي روي آوردن به اين رش��ته پيدا كردن��د و مي توانند در 
عرصه هاي آسيايي و جهاني افتخار بيافرينند. البته رفتن به 
مسابقات جهاني به اين راحتي نبود؛ چراكه اول مجوز آسيايي 
را گرفتيم و پس از آن توانستيم به رقابت هاي جهاني برويم. 
در واقع قدم به قدم به جلو پيش رفتيم. بسياري از كشورهاي 
اسلامي به همين دليل نمي توانستند به جهاني بيايند و حتي 
بودند بانوان كاراته كاي مسلماني كه قبل از هر بازي حجاب 
خود را برمي داشتند تا فدراسيون جهاني به آنها اجازه رقابت 
دهد. اتفاق رضايتبخشي بود كه شكر خدا تلاش ها نتيجه داد 

و ما هم به آرزويمان رسيديم. 
پيش از تأييد فدراسيون جهاني مسابقه اي بود كه 

از حضور درآن منع شده باشيد؟
مسابقات جهاني 2012 فرانسه. يك ماه قبل از شروع بازي ها 
در كنگره اي در م��ورد لباس مد نظر ايران بحث ش��د منتها 
هيچ كس مطمئ��ن نبود كه چه تصميمي گرفته مي ش��ود. 
خب تمرينات ادامه داش��ت ام��ا در نهايت خبر رس��يد كه 
فدراسيون جهاني درخواست ايران را تأييد نكرده است. اتفاق 
ناراحت كننده اي بود؛ چراكه ما براي موفقيت در اين مسابقات 
تلاش زيادي كرده بوديم. اگر آن سال مي توانستيم در جهاني 

رقابت كنيم به نفع كاراته ايران بود. 
واكنش حريف�ان به حجاب ش�ما چط�ور بود؟ از 
اينكه باي�د با بانوان محجبه مب�ارزه كنند تعجب 

نمي كردند؟
اولين بار كه با حجاب به مسابقات آسيايي رفتيم چند نفري 
ما را مورد تمس��خر قرار دادند و فك��ر مي كردند يك دختر 
مس��لمان توانايي حضور در مس��ابقات بين المللي و كسب 
افتخار را ندارد. سال 2010 تيم جوانان و اميدهاي بانوان در 
هنگ كنگ مدال هاي خوش��رنگ را درو كرد و همه حريفان 
ايران را به عنوان يك تيم قدرتمند ش��ناختند و جاي هيچ 
حرف و حديثي باق��ي نماند. پس از آن ه��م به ليگ جهاني 
 رفتيم و ديگر حضورمان با حجاب اسلامي عادي شده بود و 
خيلي مورد استقبال قرار گرفتيم. فقط موضوع حجاب نبود 
بلكه اخلاق و فرهنگ ايراني هم باعث ش��د كه نگاه حريفان 

نسبت به ما تغيير كند. 
خاطره تلخ بازي هاي آسيايي گوانگژو اجازه نداد 
توانايي واقعي  خود را نش�ان دهيد. چطور شد كه 
انتقادات آن روزها را به بهترين شكل ممكن پشت 

سرگذاشتيد؟
تلخ ترين خاطره ورزشي ام در گوانگژو بود. البته در آن حادثه 
فقط خانم زنگنه آسيب ديد و من مصدوم نشدم. منتها از نظر 
روحي در ش��رايط بدي قرار گرفتم و نتيجه را واگذار كردم. 
با اين حال همين شكست به من انگيزه داد كه در اينچئون 
جبران كنم. با شرايطي كه من داشتم شايد اگر كسي ديگر 
جاي من بود نمي توانست دوباره خودش را احيا كند. خيلي 
حرف ها و انتقادهاي زيادي از ديگران ش��نيدم، حرف هايي 
كه واقعاً از شنيدنش��ان رنجيدم. در آن س��ال تجربه زيادي 
هم نداش��تم اما با هر زحمتي بود روزهاي س��خت را پشت 

سرگذاشتم. 
از بازي هاي آسيايي 2014 بگوييد و از اينكه چطور 
با كس�ب عنوان قهرماني هجدهمين مدال طلاي 

كاروان ايران را گرفتيد؟
شكست چهار سال قبل باعث شد تا با جديت بيشتري تمرين 
كنم و هدفم اين بود كه بتوانم خوب ظاهر شوم و ناكامي دوره 
قبل را جبران كنم. سال بعد از گوانگژو به مسابقات قهرماني 
آسيا در چين رفتيم )2011( و آنجا نشان دادم كه انتقادهاي 
مطرح شده اش��تباه بوده اس��ت. در فينال مي توانستم طلا 

بگيرم اما حقم را ندادند. من هيچ وقت دوست ندارم 
از داوري حرف بزنم. ولي در مصاف با حريف چيني 
با داوري ناعادلانه شكست خوردم. منتها با همان 
حريف در اينچئون روبه رو شدم اما اين بار من پيروز 

ميدان شدم. 
در مس�ابقات جهاني كاراته 2014 طلسم 
م�دال نگرفتن اي�ران را شكس�تيد و به 
عنوان اولين بانوي كاراته كاي كشورمان 
مدال نقره را به گردن آويختيد. رسيدن 
به چنين افتخاري در اولين حضور بانوان 

ايراني چه حسي داشت؟
تنها يك ماه بع��د از بازي هاي آس��يايي به جهاني 
رفتيم و خودمان را براي شرايط سخت آماده كرده 
بوديم. وقتي تمرينات را شروع كرديم مي دانستيم 
چه كار دش��واري در پيش داريم. سطح مسابقات 
جهاني با آسيايي واقعاً متفاوت است و تمرينات مان 
نيز متفاوت بود. متأسفانه  آلمان ويزاي ملي پوشان 
كش��ورمان را دير صادر كرد همين مسئله موجب 
ش��د كه ما دير به رقابت ها برس��يم و اصلًا فرصتي 
براي ريكاوري نداشتيم. شايد اگر يكي دو روز زودتر 
اعزام مي شديم مي توانستيم با استراحت بيشتر و 
بدني آماده تر پا به رقابت ها بگذاريم. عصر به آلمان 
رسيديم و فردا ظهر من مس��ابقه داشتم. در ليگ 
جهاني همه كش��ورها ما را با حجاب اسلامي ديده 
بودند. هميشه آرزو داشتم در اولين حضورم بهترين 
عملكرد را داش��ته باشم و خوش��بختانه توانستم 
فيناليست شوم. در فينال كه باختم خيلي ها به من 
گفتند توانايي گرفتن طلا را داشتي. با اينكه مدال 
نقره گرفتم اما مسئولان برگزاري مسابقات از من 
هم تس��ت دوپينگ گرفتند و اين براي نخس��تين 
بار بود كه از نفر دوم ه��م آزمايش دوپينگ گرفته 
مي شد. برايشان واقعاً تعجب آور بود كه بانوان ايراني 
در نخس��تين حضور به فينال راه پي��دا كنند. ولي 
نتوانستند بهانه اي پيدا كنند. مزد زحماتم را گرفتم 
ولي من براي گرفتن مدال طلا به جهاني رفته بودم. 
خيلي برايم شيرين است كه هر كجا مي روم از من 
به عنوان اولين مدال آور كاراته بانوان در جهان ياد 

مي شود. اميدوارم اين موفقيت ها ادامه دار باشد. 
امس�ال در قهرمان�ي آس�يا ه�م خوش 
درخش�يديد. آن ه�م در ش�رايطي كه 
عملكرد تيم اعزامي به ژاپن رضايتبخش 

نبود. 
براي همه روزهايم برنامه ريزي دارم و همواره سعي 
مي كنم براي رسيدن به اهدافم از هيچ تلاشي دريغ 
نكنم. شايد در كارهاي ديگرم بي برنامه باشم اما از 

آنجا كه عمر ورزشي كوتاه اس��ت مي دانم كه بايد 
قدر فرصت و زمانم را بدانم. هدف اصلي ام موفقيت 
در ورزش قهرماني است و بايد بتوانم در زماني كه 
دارم مدال هايي كه همواره آرزويم بوده را درو كنم. 
تمام فكر و ذكرم اين بود كه در قهرماني آس��يا نيز 
بتوانم موفقي��ت بازي هاي آس��يايي را تكرار كنم. 
از طرفي فش��ار زيادي روي من بود چراكه پس از 
موفقيت هاي اين چند سال انتظارات بالا رفته بود؛ 
شايد سايرين كه اعزام شده بودند اولين قهرماني 
آس��يا را تجربه مي كردند. اما من ب��ا تجربه زيادي 
كه داش��تم بايد درخشش سال گذش��ته را تكرار 
مي كردم. تم��ام تمركزم روي اين مس��ابقات بود. 
جوري تمرين كردم كه بتوانم با آسيب ديدگي اي 
كه داشتم به هدفم برس��م. با توجه به مصدوميت 
قبلي كه داش��تم ش��رايط برايم واقعاً دشوار شد. 
صبح تمرين مي كردم، بع��د از تمرين فيزيوتراپي 
داش��تم و دوباره تمري��ن مي ك��ردم. گاهي اوقات 
آنقدر آسيب ديدگي ام تشديد مي شد كه از شدت 
درد گريه مي كردم. قاعدتاً بايد اس��تراحت كامل 
مي كردم تا از شر مصدوميت رها ش��وم ولي اصلًا 
زمان نداش��تم و بايد تمرين مي كردم. گاهي حتي 
در تمرينات از پا زدن منع مي شدم كه خب همين 
مس��ئله فش��ار رواني زيادي به من وارد مي كرد. با 
اين حال س��عي مي كردم به خ��ودم انرژي مثبت 
دهم. خدا را شكر مي كنم كه توانستم دوباره فعل 
خواستن را صرف كنم. گرفتن مدال طلا آن هم در 
ژاپن واقعاً كار بزرگي اس��ت؛ چراكه ش��رايط واقعاً 
س��خت بود. همه تيم ها ب��ا قدرت آم��ده بودند. از 
طرفي همه حريفان من چيزي براي از دست دادن 
نداشتند و تلاش مي كردند پيروز شوند. به عنوان 
مثال حريف ويتنامي به قدري با برنامه با من بازي 
كرد كه خودم هم تعجب كردم. متأسفانه ما قبل از 
اعزام مسابقه تداركاتي نداشتيم و شك نكنيد اگر 
بازي هاي تداركاتي برايمان در نظر گرفته مي شد 

مي توانستيم نتيجه بهتري كسب كنيم. 
س�طح كارات�ه بان�وان اي�ران را چگونه 
ارزياب�ي مي كني�د؟ فك�ر مي كنيد چند 
س�ال ديگر بتوانيم خودم�ان را در جمع 

بهترين هاي جهان ببينيم؟
به هيچ وجه تيم دست و پا بس��ته اي نيستيم و به 
هر مس��ابقه كه مي روي��م حريف��ان از بچه هاي ما 
مي ترسند. در آس��يا و جهان چين، ژاپن، فرانسه، 
مصر، ايتاليا و... حريفان اصلي ما محسوب مي شوند. 
وقتي در اولين حضور در مس��ابقات جهاني خوش 
درخشيديم مطمئن باش��يد كه رسيدن به سطح 

اول دنيا هم دور از دس��ترس نيس��ت. منتها نكته 
مهم اينجاس��ت كه موفقيت در رقابت هاي جهاني 
مستلزم برنامه ريزي دقيق است. كاراته بانوان ايران 
از نظر تكنيكي و فني چي��زي از حريفان كم ندارد 
و شايد اگر با يك تيم اروپايي بازي كنيم مشخص 
ش��ود كه تكنيك م��ا از آنها هم بهتر اس��ت. فقط 
آنها تجربه بيش��تري دارند و در مس��ابقات زيادي 
شركت مي كنند. كشورهاي اروپايي به هم نزديك 
هستند و در طول س��ال در تورنمنت هاي بسياري 
ش��ركت مي كنند. از همين رو آمادگ��ي و تجربه 
بالاتري نس��بت به ما دارند. آنها تكنيك هايش��ان 
را در بازي ه��اي مختلف به نماي��ش مي گذارند و 
اس��ترس ش��ان هم از بين مي رود. در جهاني هم 
بدون كوچكترين نگراني حاضر مي شوند. مسابقات 
تداركاتي در كسب موفقيت در رقابت هاي آسيايي 
و جهاني نقش بس��زايي دارد. وقت��ي به بازي هاي 
تداركاتي مي روي در مس��ابقات جهاني استرسي 
نداري و با تجربه زيادي كه به دس��ت مي آوري به 
راحتي مي توان��ي توانايي هايت را نش��ان دهي. به 
همين دليل است كه رسيدن به بالاترين سطح دنيا 

را دور از دسترس نمي بينم. 
مربيان ايراني چه نقشي در رسيدن به اين 

هدف دارند؟
خوش��بختانه كاراته ايران مربيان خوبي در اختيار 
دارد و همانطور كه مي دانيد بس��ياري از تيم هاي 
خارجي از مربيان ايراني اس��تفاده مي كنند. از اين 
بابت كمبودي نداريم. فقط مش��كل م��ا كم اعزام 
شدن به مس��ابقات برون مرزي است كه اميدوارم 

راه حلي براي آن پيدا شود. 
در س�ال هاي گذش�ته نگاه مسئولان به 

كاراته تغيير كرده است؟
 آنچنان كه انتظار داشتيم نه تغيير نكرده است. ما 
حتي خانه كاراته نداريم. رش��ته هايي مثل ووشو و 
تكواندو امكانات كافي دارند و سالن هاي بدنسازي 
و تمريني ش��ان نزديك هم اس��ت. ولي در كاراته 
اصلًا چنين امكاناتي نداريم و س��الن كبكانيان هم 
امكاناتي در حد قهرماني ندارد. س��الن بدنس��ازي 
نداريم و بايد به آكادمي المپيك برويم. چندين بار 
خواسته هايمان را گفته ايم ولي فرقي نكرده است. 
از عملكردتان تا به اينجا راضي هستيد؟ 

سقف آرزوهايتان چيست؟
دقيقاً به هرآنچه مي خواستم رسيده ام. البته هنوز 
اول راه هس��تم ولي تا به الان تمام��ي مدال هايي 
ك��ه گرفته ام همان هاي��ي بوده كه براي رس��يدن 
به آنها س��ال ها تلاش كرده ام. از اينج��ا به بعد هم 

حميده عباسعلي، بانوي طلايي كاراته ايران در گفت  وگو با »جوان«:

حضور با حجاب در مسابقات جهاني آرزوي ما بود

هنوز آرزوه��اي زيادي دارم كه براي رس��يدن 
به آنه��ا بايد هرچه بيش��تر تلاش كنم. س��قف 
آرزوهايم المپيكي ش��دن كاراته است و اينكه 
من هم به عنوان يك المپين در المپيك شركت 
كنم و خودم را ثابت كن��م. اميدوارم تا وقتي كه 
دوران حرفه اي ام ب��ه پايان نرس��يده اين آرزو 
محقق ش��ود. آرزوي ديگرم رس��يدن به مدال 
طلاي جهان است. براي رشته هايي كه المپيكي 
نيستند طلاي جهان اوج موفقيت شان محسوب 

مي شود. 
زماني كه ب�راي اولين بار ب�ه تيم ملي 
دعوت ش�ديد فك�ر مي كرديد چنين 

افتخاراتي كسب كنيد؟
در رؤياهاي��م چني��ن درخشش��ي را مي ديدم. 
هميشه به كس��ب بهترين نتايج فكر مي كنم و 
مي كوش��م تا همان رؤياها را به واقعيت تبديل 
كنم. من هم مثل هر انس��اني آرزوهايم كم كم 
بزرگ ش��د. زمان��ي آرزويم اين بود ك��ه به تيم 
ملي دعوت ش��وم، به تيم ملي كه رسيدم آرزو 
مي كردم در مسابقات رس��مي مبارزه كنم، بعد 
آرزو ك��ردم در مس��ابقات خوب ظاهر ش��وم و 
رفته رفته اهدافم نيز رش��د كرد. به مدال هايي 
كه تا به امروز كس��ب كردم قانع نيستم و براي 

موفقيت بيشتر مي جنگم. 
نگ�ران ب�الا رفت�ن س�طح توقع�ات 

نيستيد؟
همين الان هم س��طح توقعات بالا رفته اس��ت. 
مردم از من توقع دارند كه براي كشورمان مدال 

بگيرم. اين توقعات اص��لًا من را اذيت نمي كند، 
بلكه انگيزه ام را افزايش مي دهد و سبب مي شود 

با جديت بيشتري تمرين كنم. 
فكر مي كنيد به كاراته آنچنان كه بايد 

بها داده شده است؟
هنوز كه توجه لازم نشده است. تاكنون به صورت 
جدي با مس��ئولان در مورد كمبودهاي رشته 
كاراته صحبت نكرده ام؛ چراكه بيان اين مسائل 
وظيفه ما نيس��ت. ما به عنوان ملي پوشان اين 
رشته وظيفه داريم مسابقه دهيم و پيروز ميدان 
باش��يم. اگر فرصتي پيش بياي��د قطعاً در مورد 
كمبودهايم��ان با مس��ئولان ح��رف مي زنيم؛ 
چراكه كاراته رش��ته مدال آوري است و حيف 
اس��ت كه به خاطر نداش��تن امكانات افت كند. 
هميشه در بازي هاي آسيايي چشم اميد كاروان 
به مدال هاي كاراته است. به ويژه اينكه رشته ما 
انفرادي است و مدال هاي زيادي را مي تواند درو 
كند. بدون شك اگر رسيدگي بيشتري به كاراته 

شود بهتر از اينها هم ظاهر مي شويم. 
پخش مستقيم مس�ابقات رشته هاي 
رزمي در سال هاي اخير نگاه مردم را به 
حضور بانوان در اين رشته ها تغيير داده 
است. استقبال دختران از كاراته نسبت 

به گذشته تغييري كرده است؟
قب��ل از بازي هاي آس��يايي و پخش مس��تقيم 
رقابت هاي كاراته نظر مردم ج��ور ديگري بود. 
معمولاً كساني كه دختران كاراته كا را مي بينند 
اولين سؤال شان اين است كه تا به حال چند بار 
در خيابان دع��وا كرده اي )با خن��ده(. نمي دانم 
چرا همه تصور مي كنند رزم��ي كاران دائماً در 
خيابان دعوا مي كنند. مردم وقتي در تلويزيون 
رقابت هاي ما را تماش��ا كردند واقعاً  نظرش��ان 
نس��بت به ما تغيير كرد. از آنجايي كه مسابقات 
مردان به طور كامل از تلويزيون پخش مي شود 
خيلي ها فكر مي كردند ورزش فقط براي آقايان 
است. تغيير نگاه جامعه به بانوان ورزشكار را واقعاً 
حس مي كنم، ضمن اينكه حمايت شان هم از ما 

بيشتر شده اس��ت. حمايت مردم براي شخص 
من دلگرم كننده اس��ت. به اينكه مردم كشورم 
به من اهميت مي دهند به خودم مي بالم. پخش 
مس��تقيم تأثير فوق العاده اي در جذب حمايت 
مردم دارد. پيش از اين به ورزش بانوان چندان 
اهميتي داده نمي شد اما ديدن بانوي ورزشكاري 
كه در س��طح حرفه اي فعال اس��ت براي مردم 

جذابيت زيادي دارد. 
ش�هرري يكي از ش�هرهايي است كه 
ورزش�كاران موفق زيادي را به جامعه 
ورزش معرف�ي كرده اس�ت، امكانات 

كاراته اين شهر چگونه است؟
من از باش��گاه مه��ران ري به عرص��ه قهرماني 
رسيدم. اصلًا فكر نكنيد امكاناتي كه ما داشتيم 
در ح��د آكادمي ملي المپيك بود. يك باش��گاه 
كوچك كه البته ورزشكاران زيادي را به جامعه 
تحويل داد. در شرايطي سخت و با امكانات كم 

رشد كردم و به اينجا رسيدم. 
مسئولان شهرري نگاه ويژه اي به بانوي 

طلايي كاراته داشته اند؟
نه متأسفانه. به اس��م من را مي شناسند و شايد 
بنر و پلاكاردي دور ميدان شهر بزنند اما اينكه 
كاري انجام دهند كه ورزشكار انگيزه پيدا كند 
بعد از اينچئون و قهرماني در بازي هاي آسيايي 

كه هنوز خبري نشده است. 
گويا زمان�ي كه دانش�جو بودي�د نيز 
مسئولان دانش�گاه همكاري زيادي با 

شما نمي كردند؟
دانشجوي دانش��گاه آزاد واحد ش��هرري بودم، 
درس��م تمام ش��ده و مدرك كارشناس��ي ام را 
گرفته ام. چند ب��ار كه واقعاً اذيت ش��دم. بعد از 
بازي هاي آسيايي 2014 همه هوايم را داشتند. 
البته قبل از آن هم اس��تادان حذفم نمي كردند 
ولي خيلي وقت ها تهديد به حذف شدن مي شدم 

و از غيبت هايم هميشه انتقاد مي كردند. 
ليگ كاراته چه نقش�ي در پيش�رفت 

بانوان اين رشته دارد؟
اگر تعداد تيم هاي حاضر در ليگ بيش��تر شود 
قطعاً تأثير زيادي بر رش��د كارات��ه دارد. با اين 
حال مشكل نبود اسپانس��ر كار را براي بسياري 
از باشگاه ها دش��وار كرده است. به شخصه ليگ 
كاراته ايران را كاملًا قبول دارم؛ چراكه معتقدم 
حضور در مس��ابقات، ورزش��كاران را به شرايط 
آرماني مي رس��اند. ليگ، محك خوبي است تا 
ميزان آمادگي كاراته كاران را بس��نجيم و براي 
رسيدن به موفقيت دقيق تر از قبل برنامه ريزي 

كنيم.  

جذب اسپانس�ر يك�ي از مش�كلات 
ورزش بانوان در تمامي رشته هاس�ت. 
فكر مي كنيد چرا حاميان ورزش�ي از 
كاراته كه مدال هاي زيادي هم به دست 

مي آورد حمايت نمي كنند؟
عدم س��ود آوري دليل اصلي اسپانسرهاس��ت. 
وقتي مسابقات پخش مستقيم نمي شود. دليلي 
ب��راي حمايت وجود ن��دارد. به ط��ور كلي بايد 
خودمان اين مشكل را حل كنيم. در كاراته هم 
نداش��تن حامي يكي از معضل هاي اساس��ي به 
ش��مار مي رود. خيلي از تيم ها به همين خاطر 
قصد ش��ركت كردن در ليگ را ندارند. من عضو 
باشگاه دانشگاه آزاد هس��تم كه نسبت به ساير 

باشگاه ها امتيازات بهتري دارد. 
درآمدي كه كاراته كاها از ليگ به دست 
مي آورند كفاف زندگي يك ورزشكار را 

مي دهد؟
خي��ر. خب م��ا بايد مكم��ل مص��رف كنيم كه 
هزينه زيادي هم دارد. به هر حال با اين مشكل 
مي سازيم. اگر اسپانسرها از كاراته حمايت كنند 
انگيزه بچه ها براي حضور در ليگ بيشتر مي شود. 
تعداد كم تيم هاي شركت كننده موجب مي شود 

همه چهره ها در يك تيم جمع شوند. 
ش�ما س�ابقه بازي در تيم هاي الاهلي 
ام�ارات و الس�يرموك كوي�ت را در 
كارنامه داريد. باز هم قص�د داريد كه 

لژيونر شويد؟ 
كشورهاي عربي كه ليگ كاراته بانوان ندارند و 
من فقط براي جام باشگاه هاي آسيا به عضويت 
اين تيم ها درآمدم. اگر شرايطش پيش بيايد بدم 

نمي آيد كه دوباره لژيونر شوم. 
گويا اهل فوتبال هم هستيد. استقلالي 

هستيد يا پرسپوليسي؟
نه آنقدرها هم فوتبالي نيستم و ديگر هيچ كدام 
از بازيكنان دو تيم را نمي شناسم. ولي از بچگي 
اس��تقلالي بودم و كلًا همه خانواده ام استقلالي 

هستند. 

همه بانوان كاراته كا آرزو داش�تند كه 
مجوز حضور ما در مس�ابقات جهاني 
صادر شود. قبل از اين اتفاق ما با پوشش 
اس�لامي در مس�ابقات س�بك هاي 
مختلف كاراته ش�ركت مي كرديم اما 
اجازه رقاب�ت در مس�ابقات جهاني و 
آسيايي را نداشتيم. دلمان مي خواست 
از هر طريقي ك�ه ام�كان دارد و با هر 
زحمتي هس�ت اين مجوز صادر شود. 
خوش�بختانه ب�ا ت�لاش و همفكري 
مسئولان پوشش ما از سوي فدراسيون 

جهاني مورد تأييد قرار گرفت

دقيق�اً ب�ه هرآنچه مي خواس�تم مي خواهم در المپيك خودم را ثابت  كنم 
رسيده ام. البته هنوز اول راه هستم 
ولي تا ب�ه الان تمام�ي مدال هايي 
كه گرفت�ه ام همان هاي�ي بوده كه 
براي رسيدن به آنها سال ها تلاش 
ك�رده ام. از اينجا به بع�د هم هنوز 
آرزوه�اي زي�ادي دارم ك�ه براي 
رس�يدن به آنها بايد هرچه بيشتر 
تلاش كنم. سقف آرزوهايم المپيكي 
شدن كاراته اس�ت و اينكه من هم 
به عنوان يك المپي�ن در المپيك 

شركت و خودم را ثابت كنم 


